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Zdeňku, jaká byla tvá cesta 
k orientování se a jaká 
k jízdě na kole?

Vezmu to asi od toho staršího, což je 
kolo. Když nepočítám dětské ježdění na 
kole značky Pionýr, vážněji jsem začal jez-
dit až na Favoritu, který se mým rodičům 
podařilo „sehnat“ a ještě mi k němu na-
víc pořídili cvakací mechanický tachome-
tr. Tak jsem v raných devadesátkách začal 
v bavlněném triku brázdit silnice, ale i te-
rény západních Krkonoš a Jizerek. Přesto-
že je to víc než třicet let, pamatuji si z té 
doby „dobývání“ Smrku „bez šlápnutí“, 
což byl s těžkými převody a úzkými plášti 
Favorita docela kumšt.

K orientování na kole mě přivedli ka-
marádi, co mě v roce 2008 přemluvili jet 
dnes již zaniklý Bike Music Fest, který 
měl centrum v Pasekách nad Jizerou. Ori-
enťák v Pasekách mi poskytl výhodu jezdit 
v terénech, které jsem důvěrně znal. Byla 
to tehdy láska na první pohled, protože 
skloubit jízdu na kole s optimalizací tras 
podle mapy, ve sportovním, ale ne nutně 
chrtím, tempu, mě děsně bavilo.

Používáš kolo pro transport 
do práce, nebo je to pro 
tebe spíše sportovní nástroj? 
Máš za sebou nějaké 
cyklistické výzvy nebo cesty 
na kole?

Nikdy jsem nebyl žádný závodník, kolo 
pro mě bylo vždycky prostředkem, kte-
rý mi umožnil dostat se na místa, která 
jsem chtěl vidět, a při přesunu na ně vyu-
žít svoji fyzičku. Ve zmíněných devadesát-

kách mi kolo umožnilo docela dobře po-
znat můj rodný kraj, po přestěhování do 
Prahy jsem do kola nadchnul několik ka-
marádů. Tehdy už jsme jezdili na kolech 
horských a pořádali jsme výpravy převáž-
ně na západ od Prahy, tedy třeba na Karl-
štejn nebo na Okoř. V létě jsme opakova-
ně jezdili cykločundry, při kterých jsme 
sjezdili nejen celé bývalé Československo, 
ale i velký kus Polska. Deset dní na kole 
a k tomu obvykle něco okolo tisíce kilome-
trů, na těžko, se spaním pod širákem. Po 
takovéto dovolené si pak někteří z nás bra-
li další dovolenou…

Dnes je to už trošku jinak. Rodinný ži-
vot, pracovní nasazení, ale i podpora táty 
v rodném domě ve Sklenařicích mi moc 
volného času nenechává. Ale přišel jsem 
na to, že i po Praze se dá na kole jezdit 
a že lze díky kolu parádně vytlačit pravi-
delnou dopravu do práce uskutečňova-
nou pomocí MHD nebo autem. „Stojí“ to 
jen pár minut denně navíc, ale přináší to 
celkem slušný trénink. A hlavně cestová-
ní bez nervů a tlačenic. Takže aktuálně je 
pro mě kolo primárně dopravní prostředek.

Jak vznikl nápad pořádat 
orientační závod na 
horských kolech? A proč 
název Ztracené kobylky?

Nápad vznikl v hlavě Pavla Horálka, 
který mě v roce 2011 oslovil na Pytlákově 
schovance, což byl další, bohužel již za-
niklý, závod SHOCart ligy. Tehdy sháněl 
někoho, kdo mu pomůže s webem. To pro 
mě jako „ajťáka“ nebyl problém, a proto-
že měl Pavel už vymyšlené shromaždiš-

tě pro první ročník v kempu Kobylka v Li-
blíně a chtěli jsme oslovit hobby jezdce, 
kteří se na orienťácích čas od času i ztra-
tí, nevedla k našemu názvu ani moc trni-
tá brainstormingová cesta. Pak už přišel 
na řadu web s výraznou a geniální grafikou 
od bývalé kolegyně z práce Petry Strnado-
vé a pak mraky propagačních snah, proto-
že dělat akci pro pár dvojic jsme opravdu 
nechtěli. A povedlo se! Hned na první roč-
ník v červnu 2012 se nám podařilo nalá-
kat 84 dvojic.

V dalších letech jsme naši akci po-
stupně vylepšovali, zvedali atraktivitu pro 
účastníky, ale i pro sponzory. Později jsme 
pilovali aplikaci na registraci účastníků 
a výpočty výsledků a v podstatě se sta-
lo normou, že organizace akce pořádané 
v červnu začínala na podzim předchozího 
roku. Košatost Kobylek v kombinaci s jiný-
mi rodinnými Pavlovými prioritami vyústily 
po sedmi ročnících v jeho odchod z naše-
ho spolku i z organizování závodu. Teh-
dy jsem ani na minutu nepřemýšlel o tom, 
že by to mělo znamenat konec. Potřebo-
val jsem ale nového parťáka na mapování, 
kterého jsem našel ve Vlastovi Gruberovi, 
se kterým jsem sjel na kole hodně závodů, 
ale i zmíněných čundrů. A také jsem při-
zval do spolku další organizátory, včetně 
mé ženy Katky, aby svoji nezastupitelnou 
organizační roli vnímali ještě silněji.

Jste nějaký klub nebo 
sdružení?

Ano, od počátku jsme zapsaný spolek se 
svým IČ. Takže každoročně zpracováváme 
daňové přiznání, máme datovou schránku 

Kobylky jsou tu 
pro pobavení

připravila Slávka Chrpová foto Zdeněk Brůna a archiv Ztracené kobylky

Zdeněk Brůna je jedním ze zakladatelů a nyní hlavní duší dnes už legendárních Ztracených 
kobylek – orientačního závodu, který je ale především místem setkávání a přátelské 
atmosféry. K čemuž přispívá vysoké nasazení organizátorů a jejich snaha pobavit jak 
účastníky, tak i sebe. Legendárnost spočívá hlavně v tom, že každý ročník je pojímán 

tematicky, a tak na kontrole můžete potkat Leontýnku, Brtníka z Brtníku, předsedu Rady 
Země z Návštěvníků nebo vrchního, co prchá ve Velorexu. A jak vznikl nápad na tematické 

Kobylky a které téma bylo zatím nejúspěšnější?
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K ORIENTOVÁNÍ NA 
KOLE MĚ PŘIVEDLI 
KAMARÁDI, CO 
MĚ V ROCE 2008 
PŘEMLUVILI JET 
DNES JIŽ ZANIKLÝ 
BIKE MUSIC 
FEST, KTERÝ 
MĚL CENTRUM 
V PASEKÁCH NAD 
JIZEROU.

Na kolo vyrážíme zásadně ve "firemním" ... foto z MTBO Napříč Českou Kanadou
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atd. Myslím, že byrokracie, kterou toto zna-
mená navíc, nám ale zase zlepšuje postave-
ní při jednání se sponzory. V roce 2020 jsme 
navíc vstoupili do Českého svazu orientač-
ních sportů. Tam nejsme přehnaně aktivní, 
ale díky jeho podpoře se nám podařilo v té-
mže roce vybudovat Areál pevných kontrol 
Pod Turnovskou. Nechali jsme tak za sebou 
i hmatatelnější stopu, než jsou naše závody.

Kolik lidí je ve vašem 
základním týmu a kolik lidí 
pak obstarává závod?

Náš spolek má dnes devatenáct členů 
a všichni s organizací pomáhají. Ale spo-
lek je jen taková pláštěnka nad partou mých 
nejlepších kamarádů, se kterými se snaží-
me dělat vše možné i nemožné, aby byly 
Ztracené kobylky i nadále akcí, na kterou 
se většina lidí ráda vrací opakovaně. Během 
let se organizátoři postupně specializovali 
na konkrétní činnosti.

Jaká je tvoje funkce v tomto 
týmu?

Tým i přípravy závodu vedu. Seznam úko-
lů je každoročně dost dlouhý a kvůli obmě-
nám témat, cen i mapy se po zimních i jar-
ních večerech nenudíme. Aktivně pracuji se 
sponzory, domlouvám podmínky s provozo-
vateli center závodu, s dodavateli výrobků 
do cen, pomáhám připravovat mapu. A sna-
žím se intenzivně komunikovat s účastníky. 
Napřímo i přes blog na našem webu a so-
ciální sítě.

Takže jsi autorem i spousty 
vtipných příspěvků na vašem 
webu? Například článek 
„Devět hyen se dnes nažralo“ 
mě pobavil…

Když jsem před lety začal pomáhat 
s webem, chtěl jsem, aby to nebylo mís-
to, kam jde člověk přečíst propozice a pak 
se podívat na výsledky. Přál jsem si, aby se 
sem lidé vraceli, a tak jsme začali zveřejňo-
vat informace o přípravách Kobylek, třeba 
jako inspiraci pro další pořadatele. Ale píše-
me i o našich účastech na jiných závodech. 

Ukázalo se to jako správná cesta, lidé se 
k nám na stránky pravidelně vracejí. A jest-
li příspěvky občas i pobaví, jsem moc rád. 
Život je vážný až až, Kobylky jsou tu pro po-
bavení. I přes moji snahu, aby bylo pisate-
lů příspěvků více, jsou příspěvky v podstatě 
hlavně moje dílo.

Zúčastňujete se sami také 
jiných orientačních závodů?

Ano, jezdíme na orientační závody, a to 
nejen ze seriálu SHOCart ligy. Mezi naše 
nejoblíbenější patří třeba akce Napříč Čes-
kou Kanadou pořádaná našimi kamarády ze 
Šrottýmu Kunžak. Tu jsme nevynechali ješ-
tě ani jednou.

Letos se připravujete na 
dvanáctý ročník. Museli jste 
nějaký během let zrušit?

Ne, tahle pohroma nás naštěstí nepo-
tkala. Přežili jsme komplikované covid 
roky, kdy jsme větší část příprav dělali vel-
mi improvizovaně. Přepnutí našich oblíbe-
ných organizačních setkání do online reži-
mu a příprava akce v době, kdy ji nebylo 
možné uspořádat a kdy ani nikdo nevěděl, 
zda a kdy to možné bude, bylo zatím to nej-

těžší, co nás potkalo. Tam bylo pár dní, kdy 
jsem v úspěch akce už věřil jen já. Ale nako-
nec jsme měli štěstí, a to teda pořádné. Pár 
hodin potom, co karanténní opatření pomi-
nula, jsme totiž vyšvihli jedny z nejlepších 
ročníků. Dva roky po sobě jako přes kopírák. 
Vděk účastníků by se v těch dvou letech dal 
krájet, pro většinu lidí jsme byli první akcí 
pro více lidí, na které ten rok byli.

Po těch jedenáct let se 
konal závod v Plzeňském 
kraji, z toho osm let pak 
v okolí rekreačního střediska 
v Mladoticích. Nyní jste ale 
závod přesunuli do úplně 
jiného kraje. Proč?

Ještě bych to upřesnil. První ročník byl 
v kempu Kobylka, druhý ročník na Macho-
vě mlýně, pak osm let v Mladoticích a jeden 
rok v kempu Tišina, všechny v povodí hor-
ní Berounky, Střely a Javornice. Oblasti pro 
cyklisty neznámé, hrubé i krásné zároveň. 
Kraj, do kterého mě přivedl Pavel a který po 
jedenácti letech opouštíme neradi. Ale už 
delší dobu jsme se snažili o přesun blíže 
mému rodnému kraji, ale také blíže pro vět-
šinu organizátorů. Proto se letos přesouvá-
me do Jinolic.

Měli jste za těch jedenáct 
ročníků nějaké netradiční 
zkušenosti? Dostali se 
například závodníci do 
nějakých nestandardních 
situací?

Řekl bych, že každý ročník přinese něja-
ké překvapení, vyhledáváme je. Pokud by-
chom zůstávali stejní, předvídatelní, neba-
vilo by to ani účastníky, ani nás. Takže se 
vám u nás může stát, že s sebou budete 
půl trasy vláčet „zlatou“ cihlu, pro kontro-
lu budete muset do vody nebo si o pár bodů 
zasoutěžíte s našimi komisaři, kteří hlídají 
dodržování pravidel na trati. To, že vás in-
dicie ke ztracené kontrole zavede úplně ji-
nam, než kde je skutečně pověšený lampion 
s kleštěmi, patří mezi spíše standardnější 
nestandard.

ÚSPĚŠNOST 
TÉMATU U NAŠICH 
ÚČASTNÍKŮ ÚPLNĚ 
ZMĚŘIT NEUMÍME, 
ALE KDYŽ PŘIJDOU 
NA NÁŠ SOBOTNÍ 
VEČÍREK TEMATICKY 
PŘEVLEČENI NEBO 
KDYŽ PŘIJEDOU 
A Z AUTA JIM ZNĚJÍ 
HITY AKTUÁLNÍHO 
TÉMATU, DOSTÁVÁ 
NÁS TO DO KOLEN.

Výklad trati provádíme tematicky upravení

A v kostýmech pak vyhlašujeme i výsledky. Organizátoři si to, 
jak vidno, užívají.
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Čím to je, že jsou Ztracené 
kobylky tak atraktivním 
orientačním závodem, 
u kterého se zájemci perou 
o startovné a který má během 
dne po otevření přihlašování 
plno?

Ano, mezi srovnatelnými akcemi je to 
opravdu poněkud neobvykle rychlé tempo 
registrací. Kdybych za tím měl hledat jeden 
důvod, řekl bych, že k nám lidé rádi jezdí, 
protože vidí, že nás to pořádání děsně baví. 
Kobylky nejsou studenej závod z kufru auta, 
ale vřelé víkendové setkání milých lidí, co 
se chtějí dobře pobavit.

Proč máte omezený počet 
dvě stě dvojic?

Myslíme si, že pro udržení kvality nemá-
me riskovat s příliš velkým počtem účastní-
ků. Těch 400+ účastníků je limit, o kterém 
víme, že zvládneme organizačně, ale také, 
že pro ně v centru závodu dokážou uvařit 
guláš, protože i kapacita kuchyně má svo-
ji velikost. Nebo že na většinu z nich zbu-
de teplá voda ve sprše, postel nebo místo 
na parkování. Při organizaci této cyklistické 
akce myslíme i na tyto důležité parametry 
okolo, protože účastníci nás pak vždy hod-
notí za akci jako celek.

Jak vznikl nápad pojímat 
závod tematicky? Které téma 
bylo zatím nejúspěšnější?

Tematicky jsme začali Kobylky zpestřo-
vat hned ve druhém ročníku, který se konal 
nedaleko hradu Krakovec. Tehdy bylo hned 
jasné, že se nám do závodu přimíchá film 
Ať žijí duchové. Že jsme pak vyrobili nád-
herné kostýmy Brtníka z Brtníku a Leontýn-
ky a do hry zapojili i slavný Francův nápoj, 
to už asi ani nemusím dodávat. Pak už jsme 

téma ke Kobylkám přidávali vždy, protože 
se to osvědčilo. Osobně se mi asi nejvíc líbi-
lo naše ztvárnění filmu Vrchní, prchni, kdy 
svoji roli dostaly i velorexy. Úspěšnost té-
matu u našich účastníků úplně změřit neu-
míme, ale když přijdou na náš sobotní večí-
rek tematicky převlečeni nebo když přijedou 
a z auta jim znějí hity aktuálního tématu, 
dostává nás to do kolen.

Jak vybíráte témata?
Kdysi jsme téma vybírali ještě během zá-

věrečného večírku a stvrdili ráno u snídaně. 
Postupně jsme ale přišli na to, že je lepší do 
výběrů tématu zapojit naše účastníky. Orga-
nizátoři tedy volí dvě až tři témata v primár-
kách, o vítězi ale rozhodují účastníci pomo-
cí hlasování na našich webových stránkách. 
Bývají to v podstatě vždy slušně vypjaté vol-
by, často se u toho silně hecujeme i mezi 
organizátory. Jde o další důležitý emoční pr-
vek, který našemu závodu dodává energii.

Co všechno je s tím tématem 
spojené a co to znamená pro 
vás zajistit?

Tematicky šmrncneme několik kontrol, 
zejména těch ztracených, které nejsou na 
mapě. Dále se tematicky oblékáme a otáz-
ky, které na některých kontrolách nebo od 
komisařů účastníci dostávají, s tématem 
souvisí. Podle tématu také provádíme dopl-
nění grafiky na našem webu a na sociálních 
sítích, téma je pak vidět na tričkách a v po-
sledních letech se dostává i do repertoáru 
kapely, která nás baví na večírku. Téma pak 
také řádně propagujeme v centru závodu, 
většinou se mu člověk nevyhne ani na toa-
letách. Tahle tvůrčí činnost je sice velmi ča-
sově náročná, ale účastníci ji oceňují a or-
ganizátorům jejich práce nezevšední. Každý 
rok totiž vymýšlejí něco úplně nového.

Na jaké téma se mohou těšit 
účastníci letos?

Letos jsme v hlasování veřejnosti vybrali 
film Šakalí léta.

Po většině závodů jedou 
lidi hned domů, ale u vás 
zůstávají… Máte nějaké 
lákadlo?

Ano, zhruba polovina lidí s námi tráví celý 
víkend, přijíždějí už v pátek a odjíždějí až 
v neděli. Myslím, že hlavním důvodem je to, 
že si chtějí dostatečně užít přátelské atmo-
sféry, kterou na Kobylkách máme. S atmo-
sférou nám pak, jak už jsem zmínil, pomá-
há večer i živá kapela, která dokáže unavené 
účastníky roztancovat. Tradicí je také půl-
noční tombola a aspoň jedna večerní soutěž.

Vypisujete také dětské 
kategorie a je o ně zájem?

Týmů s dětmi míváme zhruba třetinu, 
bylo tomu tak od prvního ročníku. Zájem 
rodin s dětmi je rok od roku větší. Dokon-
ce jsme loni přidávali už třetí kategorii, aby 
bylo porovnávání výsledků spravedlivější. 
Pro nejmladší je kategorie Pidilidi, kde je-
den z účastníků ještě nešlape. V této katego-
rii jsou tedy k vidění děti v připojených vozí-
cích a cyklosedačkách. Jakmile děti začnou 
šlapat do pedálů, registrují se do kategorie 
Mladší Naděje a po překročení věku deseti 
let pak soupeří v kategorii Nadějí Starších.

Odkdy jste začali dělat 
i podzimní Kobylky a co 
bylo záměrem? Jsou také 
tematické?

S podzimními Kobylkami jsme začali te-
prve nedávno, v roce 2021. Hlavním moti-
vem bylo přitáhnout cyklisty do mého rod-
ného kraje, tedy do Jizerek a Podkrkonoší. 
Jako první jsme uspořádali Dušičkové ko-
bylky, které na dušičkový víkend vyslaly 
účastníky na kontroly k místním hřbitovům, 
což jsou typicky nejhezčí místa v obci. 
V loňském roce jsme pak kontroly prováza-
li přes hasičské zbrojnice a vznikly tak Ko-
bylky hasičské. Doufejme, že letos bude čas 
a energie na další pokračování a pokud ano, 
pravděpodobně bychom postavili Kobylky 
vlekařské.�

� n

Sjezd z hor do krajiny čajovníkových plantáží

ZDENĚK BRŮNA
ročník: 1975
vzdělání: ČVUT Fakulta elektrotechnická
bydliště: Praha a Sklenařice
webové stránky: www.ztracenekobylky.cz, 
www.podlemapy.cz, www.sklenarice.com

Foto z účasti na Úštěckém masakru. Výhra 
byla v tombole!

Potkali jste už někdy na závodě Leontýnku nebo Brtníka z Brtníku? 
A dali vám Francův nápoj?


